
 

Genitiv  
 
Genitiv (ejefald) er en endelse på substantiver og pronominer (navneord og stedord) og 
bruges typisk til at vise at nogen ejer noget, eller at noget tilhører nogen. På dansk findes 
der tre genitivendelser: 

 
 
   s (fx naboens æbletræ) 
   ’ (fx Jonas’ cykel) 
   ’s (fx DSB’s kiosker). 

 
Tilføj s 
Forkortelser der ender med et punktum 
 
   afs.s navn og adresse. 

 
Ved ordenstal (1., 2., 3. osv.) 
 
   Christian 4.s bygningsværker, Margrethe 2.s børnebørn. 

 
Grupper eller par (gruppegenitiv) 
Når man taler om grupper eller par, kan man nøjes med at tilføje s på det sidste led: 
 
   Line og Oles overraskelse til Bodil (Line og Ole laver sammen en overraskelse til Bodil). 
   Pernille og Mortens bryllup (Pernille og Mortens fælles bryllup). 
   Sune og Sofies kaniner (deres fælles kaniner). 

 
Hvis overraskelse, bryllup eller kaniner ikke er fælles, skal man til gengæld tilføje s til begge 
led: 
 
   Lines og Oles overraskelser til Bodil (Line og Ole laver hver en overraskelse til Bodil). 
   Pernilles og Mortens bryllupper (Pernille og Morten bliver gift, men ikke med hinanden). 
   Sunes og Sofies kaniner (Sunes kanin(er) og Sofies kanin(er)). 

 

 
Tilføj ’ (apostrof) 
Ord der ender på s, x eller z  
 
   En krebs’ farve er rød  
   Den bog er Max’ 
   Inez’ søn hedder Pelle. 

 
Forkortelser der ender på s, z eller x  
 
   Denne sms’ indhold, SAS’ flyvemaskiner. 



 
 

 
Tilføj ’s (apostrof + s) 
Forkortelser der ikke ender med et punktum 
 
   FN’s generalsekretær, it’s mange fordele. 

 
 
Bemærk: Bogstavforkortelser der kan udtales som et ord og ikke ender på punktum: Tilføj ’s 
eller s 
 
   NATO’s, Nato’s, NATOs, Natos 
   UNESCO’s, Unesco’s, UNESCOs, Unescos. 

 
Taltegn og symboler  
Tilføj apostrof + s 
 
   Kanal 4’s programmer  
   Side 10’s indhold. 

 

 
 
  

 HVIS DU VIL VIDE MERE 
– Hent ”Sproghjælp” som app i App Store og på Google Play  
– Find links og læs mere på sproget.dk 

 


